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گفـــت و گـــو 

 شکست جوکوویچ مقابل تنیسور  
۱۹ ساله در فینال مسترز پاریس 

ایسنا: چهره مطرح تنیس جهان در فینال 
رقابت های تنیس مسترز پاریس برابر تنیسور 
۱۹ ساله دانمارک تن به شکست داد.  نواک 
جوکوویچ صرب در جریان فینال رقابت های 
تنیس مسترز پاریس برابر هولگر رون نفر ۱۸ 
رنکینگ برترین تنیسورهای جهان به میدان 
رفت و در پایان با نتیجه ۲ بر یک شکست 
خورد. جوکوویچ ست نخست این دیدار را با 
نتیجه ۶ بر ۳ به سود خود پایان داد اما در ست 
دوم با همین نتیجه شکست خورد. جوکوویچ 
در ست سوم نیز ۳ بر یک از حریف خود پیش 
افتاد، اما در نهایت این ست را با نتیجه ۷ بر ۵ 
واگذار کرد تا هولگر رون ۱۹ ساله در مجموع 
با برتری ۲ بر یک جام قهرمانی مسترز پاریس 

را بالای سر ببرد. 

بیست و دومین دوره مسابقات لیگ برتر 
فوتبال ایران در جریان است و صحبت های 
مختلفی از سوی کارشناسان در خصوص 
می شود.  شنیده  رقابت ها  این  کیفیت 
اسماعیل حلالی در این خصوص صحبت 

کرد. 
کیفیت  خصوص  در  شما  نظر    

مسابقات این فصل چیست؟
 رقابت های این فصل نسبت به سال های 
گذشته از نظر ورود مربیان و بازیکنان 
قوی تغییرات زیادی داشت. امسال چند 
بازیکن که پیش از این لژیونر بودند به ایران 
بازگشتند و از نظر مهره و ابزار تیم ها را 
قوی تر کردند، اما با حضور این ستاره ها 
هم اصلا آمار گلزنی نسبت به سال قبل 
پیشرفتی نداشت. قبل از آغاز مسابقات لیگ 
برتر تمام کارشناسان پیش بینی می کردند 
به خاطر آمدن این نفرات شرایط بازی ها بهتر 
خواهد شد، اما این اتفاق تا هفته یازدهم 
هم رخ نداد و بازی های جذابی ندیدیم. با 
حضور لژیونرها و ستاره ها نیز در لیگ برتر 
آنچنان بازی های خوبی را شاهد نبودیم و 
اکثر تیم ها در طول ۱۱ هفته برای گریز از 
شکست به بازی محتاطانه روی آوردند و 

آمار گلزنی بسیار ضعیف بود. 
  میزان تعطیلی لیگ برتر بسیار 

زیاد شد!
 در هیچ کجای دنیا مسابقات لیگ را ۲ ماه 
تعطیل نمی کنند، در اکثر لیگ های آسیایی 
نیز مسابقات تا یک هفته قبل از جام جهانی 
ادامه دارد. تعطیلی لیگ برتر فوتبال یک 
ماه قبل از جام جهانی یک کار جهان سومی 
بود که بدون فکر انجام شد. معلوم نیست 
چه کسی این تصمیمات را می گیرد و این 
برنامه ریزی های یک جانبه مربیان تیم های 
لیگ برتری را می کُشد. مربی لیگی تمام 
زندگی اش را می گذارد تا تیمش نتیجه 
بگیرد و در این برنامه ریزی اصلا بازیکنان و 

مربیان مدنظر قرار نمی گیرند. 
  وضعیت تیم ملی را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
 وضعیتی که این اواخر فوتبال ایران 
داشت و با اوضاعی که پیش آمده بود، 
فردی همچون کی روش به درد این فوتبال 
بی برنامه می خورد. البته فرهنگ بازیکنان 
ایرانی به گونه ای است که باید یک آقا بالاسر 
داشته باشند تا ملی پوشان از چارچوب نظم 
و سازماندهی تیم ملی خارج نشوند. تیم ملی 
فوتبال ایران این دوره جام جهانی بازیکنان 
خوبی دارد و به نظرم با کیفیت بالایی که 
لژیونرهای مان دارند می توانیم به صعود از 
دور گروهی رقابت های جام جهانی امیدوار 
باشیم. اگر بازیکنان تیم ملی روز خوب شان 
باشند شانس صعود از گروهمان هم بالاتر 

خواهد رفت.

خارج ازمستطیل سبز

حلالی: 
در هیچ کجای دنیا 

 مسابقات لیگ را 
۲ ماه تعطیل نمی کنند

کی روش کارش را بلد است

 کی روش دیر به تیم ملی اضافه شد و زمانی برای پیاده کردن 
تفکراتش در تیم ملی نداشت و لژیونر ها هم به طور کامل در اختیار 
او نبودند. وقتی سرمربی بازیکنانی که شاکله اصلی تیم را تشکیل 
می دهند در اختیار ندارد طبیعی است که نمی تواند به اهداف 
مورد نظر خود برسد. این بازیکنان زمانی به تیم اضافه می شوند 
که وقت زیادی تا شروع جام جهانی نمانده و عملا سرمربی تیم 
نمی تواند کاری از پیش ببرد و همین موضوع کار را سخت می کند.  
کی روش کارش را بلد است و با تیم ملی ایران هم آشناست، اما 
ابزار اصلی را که بازیکنان است در اختیار ندارد و آن ها نمی توانند 
تفکرات کی روش را در زمین مسابقه پیاده کنند؛ بنابراین در این 
شرایط تیم نمی تواند موفقیتی به دست بیاورد. در کنار آن نداشتن 
بازی های تدارکاتی و خیلی از اما و اگر های دیگر باعث شده که 
تیم ملی سخت به جام جهانی راه پیدا کند. البته اردو های چند 
روزه آماد ه سازی بعد از لیگ تأثیرگذار هست، اما نه زیاد. وقتی 
۹۰ درصد بازیکنان را سرمربی در اختیار نداشته باشد تفکرات 
به درستی پیاده نمی شود و فقط بازیکنانی که ذخیره هستند یا 
خط می خورند می توانند تفکرات سرمربی را به خوبی اجرا کنند، 
چون همیشه در اختیار هستند.  در این دوره کی روش کار سختی 
پیش رو دارد. او در دوره های گذشته توانست با تیم ملی کشورمان 
نتایج آبرومندانه ای بگیرد، به رغم اینکه موفقیتی به دست 
نیاوردیم، اما مردم از نحوه بازی کردن تیم ملی در جام جهانی 
رضایت داشتند. اینکه در این دوره کی روش تا چه اندازه بتواند تیم 
را با اهداف دفاعی خود هماهنگ کند از آن مطلع نیستم. در حال 
حاضر متأسفانه نیرو های دفاعی ما مثل گذشته قوی نیستند. به 
خصوص اینکه تفکرات دفاعی منطقی که در گذشته می دیدیم 
بعید می دانم در این زمان اندک به آن دست پیدا کنیم.  طارمی 
و سردار آزمون در خط حمله شخصیت خوبی به تیم می دهند و 
حضور این دو نفر به تیم ملی می تواند کمک زیادی کند. این دو 
بازیکن با هم کاملا هماهنگ هستند و خیلی از موفقیت های 
تیم ملی را رقم زدند. با توجه به اینکه آن ها در کشور های صاحب 
فوتبال بازی می کنند قطعا از نظر روحی و روانی می توانند به تیم 
کمک کنند. امیدوارم مصدومیت آزمون هر چه زودتر برطرف شود 
و او بتواند به تیم ملی کمک کند.  درست است که طارمی و آزمون 
یا دیگران را باید در خط حمله داشته باشیم، اما در جام جهانی 
اولین کاری که همه تیم ها انجام می دهند حفظ دروازه است. 
برخی مربیان معتقدند تیم فقط در جام جهانی باید حمله کند در 
حالی که من کاملا با آن مخالف هستم. در جام جهانی باید ابتدا 
دروازه را حفظ کنیم و خوشبختانه کی روش هم در این کار خیلی 
استاد است، وقتی کار دفاعی به خوبی انجام شد می توان در حمله 
حریف و در ضد حلمه از تبحر بازیکنان استفاده کرد.  موفقیت یا 
صعود ما در جام جهانی به عملکرد سایر تیم ها بستگی دارد. اگر 
تیم ها آمادگی لازم نداشتند و در جام جهانی همین وضعیت را 
داشته باشند درصد موفقیت ما بالا می رود، اگر تیم ها با آمادگی 
کامل می آیند که قاعدتا همین طور است کار برای تیم ملی ما 
سخت خواهد شد. همه تیم ها چهار سال برای جام جهانی تلاش 

می کنند تا با آمادگی کامل در این بازی ها حضور پیدا کنند.

 ضیافت ناهار تیم  ملی روی مستطیل سبز و درخواست جالب کی روش از بازیکنان

تمرین به سبک کارلوس 

سال  پنجم
شماره   1412

آرمان ملی: دومین حضور کی روش روی 
نیمکت تیم ملی فوتبال کشورمان با تغییراتی 
در رفتار وی و البته تصمیمات جالب در 

تمرینات همراه شده است. 
  شروع تمرینات 

نخستین تمرین تیم ملی فوتبال کشورمان 
تحت نظر کارلوس کی روش از ساعت ۱۷ روز 
۲۳ شهریور ماه در کمپ تیم های ملی برگزار 
شد. در این تمرین که با حضور اصحاب رسانه 
هم برگزار می شد، بازیکنان ابتدا به کار با 
توپ و گرم کردن پرداختند. کی روش پیش 
از پابه توپ شدن بازیکنان دقایقی بین  آن ها 
حاضر شد و به گفت وگو پرداخت. حضور 
پرتعداد نمایندگان رسانه های گروهی در این 
جلسه تمرینی باعث ازدحام در کمپ تیم ملی 
شده است.  چمن زمین کمپ شماره ۲ تیم ملی 
به حالت مطلوبی در آمده و چمنی یکدست 
قابل مشاهده است. ۳ دروازه بان دعوت شده به 
اردوی تیم ملی با مربی جدید گلرهای تیم ملی 
به تمرین با توپ پرداختند. در ادامه و پس 
از نرم دوی، بازیکنان به چند دسته تقسیم 
شدند و بین ۲ دروازه در نیمی از زمین به کار 
ترکیبی پرداختند. کارلوس کی روش در اکثر 
دقایق بین بازیکنان قرار داشت و نحوه دقیق 
تمرینات را توضیح می داد. سپس بازیکنان به 
فوتبال درون تیمی پرداختند. وحید امیری، 
مهدی مهدی پور و محمد محبی در گوشه ای 
از زمین کار نرم با توپ انجام دادند. در حالی که 
مدیر رسانه ای فعلی تیم ملی در تمرین حضور 
نداشت؛ محسن معتمدکیا، مدیر رسانه ای 
پیشین تیم ملی و مدیر روابط عمومی فعلی 
وزارت ورزش و جوانان در کمپ تیم ملی حضور 
یافت. پس از حدود یک ساعت و ۱۵ دقیقه، 

تمرین بازیکنان تیم ملی به اتمام رسید
  نخستین تمرین ارزیابی 

از ساعت ۱۷ روز ۱۶ مهر ماه نخستین جلسه 
تمرینی تیم ملی در »ارزیابی فنی« برگزار 
شد. در این تمرین که یک ساعت به طول 
انجامید بازیکنان حاضر زیر نظر کارلوس 
کی روش به تمرین پرداختند در ابتدای این 
تمرین سرمربی تیم ملی دقایقی برای بازیکنان 
صحبت و اهداف تمرینی را برای آنها تشریح 

کرد. در بخش اول این تمرین بازیکنان حین 
انجام تمرینات، ضمن تماشای تصاویری از دو 
بازی اخیر تیم ملی در دیدارهای دوستانه به 
صحبت های سرمربی تیم ملی هم گوش دادند 
و کی روش نکات مدنظر خود را برای بازیکنان 
تشریح کرد. تمرینات کششی، استفاده از 
دوچرخه ثابت، تمرین با توپ سبک و... از دیگر 
بخش های نخستین تمرین تیم ملی در این دور 

از ارزیابی فنی بود. 
  ادامه تمرینات 

تمرینات تیم ملی فوتبال ایران در فاصله 
دو هفته مانده به آغاز رقابت های جام جهانی 
۲۰۲۲ در حالی پیگیری می شود که همچنان 
خبری از حضور کامل لژیونرها در تمرین 
نیست. برگزاری جام جهانی قطر در پاییز دلیلی 
است تا باشگاه ها تنها یک هفته قبل از شروع 
مسابقات به بازیکنان ملی پوش خود اجازه 
حضور در تمرینات تیم ملی را بدهند. همین 
موضوع باعث شده در ۱۴ روز مانده به آغاز 
رقابت های جام جهانی قطر، ۱۳ بازیکن شاغل 
در لیگ برتر ایران به همراه شجاع خلیل زاده، 
محمدحسین کنعانی زادگان و امید ابراهیمی 
که در لیگ ستارگان قطر حضور داشتند در 
تمرین تیم ملی حاضر شوند. نگاهی مختصر به 
مصاحبه های چند وقت اخیر ملی پوشان پس از 
بازگشت کارلوس کی روش به نیمکت تیم ملی 
نشان می دهد آنها بدون اطمینان از حضور 

قطعی در جام جهانی قطر برای موفقیت در 
این رقابت ها تلاش می کنند. شجاع خلیل زاده 
و محمدحسین کنعانی زادگان دو مدافع میانی 
تیم ملی ایران که در بیشتر بازی های مرحله 
راهیابی به جام جهانی قطر جزو بازیکنان 
اصلی بودند در تازه ترین مصاحبه های خود 
تنها به تمرکز روی تمرینات تیم اشاره کرده 
و خود را هم سطح سایر بازیکنان توصیف 
کرده اند تا نه تنها از اتحاد در این تیم صحبت 
کرده باشند بلکه کارلوس کی روش را تحریک 
نکنند. سرمربی پرتغالی تیم ملی ایران در دوران 
هشت ساله حضورش بارها نشان داد هرکس 
بخواهد خود را بالاتر از سایر نفرات بداند جایی 
در لیست ملی پوشان ندارد. رفتاری که لرزه 
بر اندام بازیکنان همیشه ثابت در دو سال 
اخیر بازی های ملی انداخته است. جملات 
مشابهی که امثال محمدرضا اخباری، امید 
ابراهیمی، مرتضی پورعلی گنجی و… نیز بیان 
کرده اند تا در تیمی که رهبری اش را کی روش 
بر عهده دارد کسی جایگاه خود را فراموش 
نکند. بازگشت کی روش به نیمکت تیم ملی 
ایران صدای انتقاد کارشناسان فوتبال را بلند 
کرد، اما هیچ یک از آنها نتوانست خرده ای 
به نظم بخشی و ایجاد سازمان تیمی در بین 

ملی پوشان وارد کند. 
  آشتی کنان 

سیدمهدي رحمتي که سال ۱۳۹۱ به 

دلیل کنار رفتن از ترکیب تیم ملي رابطه 
خوبي با کي روش نداشت روز یکشنبه 
گذشته به دیدار وي رفت. پیش از شروع 
تمرین روز یکشنبه تیم ملي سیدمهدي 
رحمتي سرمربي فعلي تیم ملي آلومینیوم 
اراک و خسرو حیدري مربي فعلي استقلال 
در زمین شماره ۲ مرکز ملي فوتبال حاضر 
شدند. رحمتي و حیدري که از شاگردان 
سابق کارلوس کي روش در تیم ملي هستند 
مهدي  و  تیم ملي  سرمربي  با  دقایقي 
محمدنبي نایب رئیس فدراسیون صحبت 
کردند پس از این اتفاق کي روش دو شاگرد 
اسبق خود را به سمت دوربین عکاسان برد 
و پس از برداشتن کلاه خود با آنها عکس 

یادگاري گرفت. 
  تمرین دیروز

تمرین تیم ملی فوتبال کشورمان دیروز از 
ساعت ۱۱ آغاز شد و در ساعت ۱۳ به پایان 
رسید. بخش اصلی تمرین دیروز، تمرینات 
جدی تاکتیکی بود که کی روش فرامین 
تاکتیکی خود را به بازیکنان دیکته کرد تا 
تیم ملی یک گام دیگر به آماده سازی جهت 
حضور در جام جهانی نزدیک تر شود. مهدی 
تاج رئیس فدراسیون فوتبال هم دیروز در 
تمرین تیم ملی حاضر شد و پس از دقایقی 
گفت وگو با کی روش تمرین ملی پوشان را 
تماشا کرد.  آندرانیک تیموریان کاپیتان 
سابق تیم ملی نیز دیروز ضمن حضور در 
تمرین تیم ملی با کی روش و بازیکنان به 
گفت وگو پرداخت.  پس از پایان تمرین 
دیروز به دستور سرمربی تیم بازیکنان در 
کنار زمین تمرینات مربوط به سرد کردن را 
انجام دادند.  سپس بازیکنان درکنار سفره ای 
که وسط زمین چمن کمپ انداخته شده بود، 
حاضر شدند و ناهار خود را در کنار اعضای 
کادر فنی تیم ملی صرف کردند. پس از صرف 
ناهار، کی روش از بازیکنان خواست با استفاده 
از رل و تشکی که در کنار سفره ناهار آماده 
شده بود، برای دقایقی به صورت درازکش به 
تمرین دیروز فکر کنند.  پس از این بخش 
کی روش بازیکنان را به وسط زمین جمع کرد 
و برای دقایقی با آن ها به گفت وگو پرداخت. 

 فوتبـــال داخلـــی 
  فارس: سید حمید سجادی وزیر ورزش و جوانان درباره 
آخرین وضعیت تیم ملی فوتبال ایران در آستانه مسابقات 
جام جهانی ۲۰۲۲ قطر گفت: ما الحمدا... ۲ دیدار تدارکاتی داریم 
و واقعا شرایط جسمی و روحیه ورزشکاران برای ما و فدراسیون 
فوتبال مهم است. آقای تاج در کنار کادر فنی نهایت تلاش خود 
را می کند تا حاشیه ای پیش نیاید و ورزشکاران تیم ملی با روحیه 
و انگیزه به مسابقات اعزام شوند. وی افزود: چند روز پیش که 
از آقای تاج آخرین اطلاعات تیم ملی فوتبال را گرفتم، الحمدا... 
همه چیز بر مدار مدیریت و چارچوب و اصول خودش پیش 
می رود؛ چند اقدام تشویقی مدنظرمان است که بایستی انجام 
دهیم، یکسری موارد خواسته های ورزشکاران از قبل بوده که 
پیگیر آن هستیم و بخش مهمی از آن را انجام دادیم و در رابطه 
با تشویق و قدردانی سعودشان به جام جهانی، مواردی بوده که 

پیگیر آن هستیم که در موعد مقرر انجام خواهد شد. 

 روایت مهدی پاشازاده از 1998: 

جام جهانی بعد از بازی با آمریکا برای مسئولان تمام شد! 
مهدی پاشازاده مدافع اسبق تیم ملی به تشریح حال و هوای این 

تیم در اولین جام جهانی پس از انقلاب پرداخت. 
  سال 1998، فوتبال کشورمان پس از 4 دوره جواز 
حضور در جام جهانی را به دست آورد و فوتبالیست های ما 
با ستاره های فوتبال جهان روبه رو می شدند. این در حالی 
بود که جام جهانی 94 را هم در شرایط خیلی دراماتیک از 

دست داده بودیم. 
شرایط آن زمان مثل الان نبود و فرق داشت. جو خیلی متفاوتی 
نسبت به الان داشت. شور و حال خیلی زیادی داشتیم و به نوعی 
تیم تر بودیم. یادم است وقتی می خواستیم از ایران خارج شویم 
حدود یک ماه و نیم قبل از مسابقات بود. شما ببینید چقدر در 
اختیار تیم ملی بودیم. شاید شرایطمان خیلی حرفه ای نبود اما به 
هر حال در اختیار تیم بودیم. واقعا با هم یکدل بودیم و این خیلی 

مهم بود. 
  در آن دوره هم پیش از حضور در مسابقات اصلی 
کادرفنی تیم ملی دچار تغییر و تحول شد. البته در دو مقطع 
سرمربی عوض شد به طوری که  پس از صعود، ایویچ عهده دار 
هدایت تیم شد اما پس از یک پروسه آماده سازی خوب، او 

نیز جای خودش را به جلال طالبی داد. 
بله، آماده سازی مان را مدیون ایویچ بودیم اما متأسفانه دقیقه ۹۰ 

او عوض شد و شرایط تغییر پیدا کرد. 
  در اولین بازی با یوگسلاوی و تقابل با یک تیم پرستاره 
که عملکرد خوبی هم داشتیم، فقط با یک ضربه ایستگاهی 

نتیجه را واگذار کردیم. آیا خاطره پررنگی از این بازی 
دارید؟

یادم است در کنفرانس خبری قبل از بازی، مهاجم آن ها که در 
رئال بازی می کرد )میاتوویچ( گفت من فردا آقای گل می شوم، اما 
بعد از بازی حرفش را پس گرفت. در تمام بازی تمام تمرکزم این 
بود که حتی یک توپ هم به او نرسد. شما حساب کنید الان بازی 
مقابل بازیکنی مثل کریم بنزما که آقای گل اسپانیا شده، چقدر کار 
سختی است. در آن شرایطی که ما سن و سالی هم نداشتیم. من 
۲۳ سالم بود و تجربه زیادی هم نداشتم ولی خداراشکر خوب کار 
کردیم.   در بازی بعدی برد تاریخی مقابل آمریکا رقم خورد. 
با وجود اینکه پس از گل دوم هم تیم ملی به شدت تحت فشار 
قرار گرفت اما خط دفاع و عابدزاده به حفظ پیروزی خیلی 

کمک کردند. 
خدا را شکر این اتفاق افتاد و آن بازی هم خاطره بزرگی شد. باید 
ببینیم اینبار چه اتفاقی می افتد. ولی فکر نمی کنم آن بازی دیگر 
تکرار شود. بله، بعد از اینکه دو بر صفر جلو افتادیم خیلی تحت فشار 
قرار گرفتیم اما توانستیم برنده از زمین خارج شویم. همه اعضای 

تیم زحمت کشیدند و برد تاریخی برای کشور رقم خورد. 
  وضعیت اردوی تیم ملی پس از این پیروزی چگونه بود؟

همه ما روی هوا بودیم! ولی متأسفانه مسئولان هم به قول هایی 
که داده بودند عمل نکردند و یکسری مشکلات به وجود آمد. به 
نوعی بعد از این بازی جام جهانی برای مسئولان تمام شده بود. 
تیم این برد را به دست آورد اما آن ها دیگر کار را رها کردند وگرنه 

می توانستیم صعود کنیم. 
  آخرین بازی، رویارویی با تیم بزرگ آلمان بود که 
ستاره های بزرگی مانند یورگن کلینزمن و اولیور بیرهوف 

را داشت. 
آلمان ستاره های زیادی مثل توماس هسلر و لوتار ماتیوس 
داشت. همه آن ها بازیکنانی بودند که به تنهایی می توانستند نتیجه 
را رقم بزنند. در آن بازی هم ما خوب بازی کردیم ولی در زمان هایی 
اسیر تجربه و حرفه ای گری بازیکنان حریف شدیم. با این حال در 

این بازی هم شانس های داشتیم بتوانیم نتیجه بگیریم. 
  ارزیابی شما از جام جهانی امسال چیست؟ دو بازی با 
اروگوئه و سنگال انجام دادیم، دو بازی دیگر هم پیش رو 
داریم و پس از آن وارد مسابقات قطر می شویم. تیم ایران 
چه عملکردی مقابل سه حریف قدرتمند خودش خواهد 

داشت؟
با آمدن کی روش عملکرد تیم ملی بهتر خواهد شد. قبل از او 
نه تیم داشتیم، نه رختکن داشتیم و نه هیچ چیز دیگری. با آمدن 
کی روش نظم و انضباط برگشت. در این دوبازی هم نشان داد برنامه 
دارد. نوع برنامه اش هم به نظرم درست است. با تاکتیک، سیستم و 
کاری که مدنظرش است می تواند  موفق باشد. امیدوارم این اتفاق 
بیفتد. ضمن اینکه تجربه بین المللی تیم ما نسبت به سال های قبل 

بیشتر شده است. امیدوارم بچه ها یکدل شوند. 
  تجربه بین المللی در زمان شما کم بود ولی 

همه پخته بازی کردند. 
تجربه بین المللی ما خیلی کم بود اما خوبی ما این 
بود که جاه طلب بودیم. می خواستیم. این خواستن و 
جاه طلبی تاثیرگذار بود. به همین در دروازه، خط دفاع، 
هافبک و خط حمله، مهره های تاثیر گذار زیاد بودند. این 

یک ویژگی خوب در تیم بود. 


